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(851. 5.) 

BlJLAOR TOT DE VOORLOOPKiE VERSLAGEN. 

(Zie het Overzicht, opgenomen onder n°. 318, 5.) 

(351. 6.) 

YOORLOOPIG VERSLAG. 

Algemeeno beschoinvingen. 

§ 1. Zeer vele leden verklaarden het te betreuren, dat de 
Regeering zich bij dit wetsontwerp tot het voorstellen van 
eene noodregeling heeft bepaald en niet eene principieele her-
ziening van de flnancieele verhouding tusschen Rijk en ge-
meenten aan de orde heeft gesteld. Het wordt toch algemeen 
erkend, dat de Rijksuitkeeringen, die de gemeenten thans krach-
tens de wet van 24 Mei 1897 (Staatsblad n°. 156) genieten, sedert 
lang niet meer aan de eisenen der billijkheid voldoen en voor 
de verschillende gemeenten zeer ongelijk werken. Door op de 
verouderde grondslagen dier wet thans voort te bouwen, en 
de tegenwoordige uitkeeringen met een zeker percentage te 
verhoogen, zullen de onbillijke verschillen ten deze tusschen 
de gemeenten onderling slechts worden verscherpt. Sommige 
leden achtten dit bezwaar van te meer beteekenis, omdat 
te voorzien is, dat de voorgestelde regeling, komt zij tot stand, 
vrij lang zal werken. In dit verband werd de vraag gesteld, 
wat de Regeering bedoelt met de in de beweegreden van het 
wetsontwerp voorkomende woorden, dat wijziging van de 
algemeene Rijksuitkeering aan de gemeenten „bij wijze van 
noodmaatregel" noodzakelijk is. Wil de Begeering daarmede 
uitdrukken, dat de tegenwoordige nood der gemeenten tot de 
voorgestelde regeling noopt, doch dat, indien deze nood zal 
zijn geweken, de uitkeeringen weder tot het oudo peil zullen 
worden teruggebracht? Of is de zin dier woorden, dat de 
voorgestelde regeling zal moeten gelden, totdat eene definitieve 
herziening der wet van 1897 haar beslag zal hebbon gekregen? 
In het eerste geval durfden deze leden wel voorspellen, dat de 
gemeenten, dio eenmaal haar budget op de hoogere uitkeeringen 
zouden hebben ingericht, deze als een verkregen recht zouden 
beschouwen, waaraan in de toekomst niet meer zou mogen 
worden getornd. Mocht echter het antwoord in laatstbedoelden 
zin luiden, dan vreesden zij, dat de redenen, gelogen in de 
moeilijkheid der te regelen materie, welke de Regeering thans 
er van weerhouden met eene definitieve oplossing te komen, ook 
in de toekomst zouden gelden en deze „noodregeling" een 
duurzaam karakter zouden geven. 

Verscheidene leden betwijfelden, of de totstandkoming dezer 
noodregeling zelfs in de naaste toekomst bevrediging zal 
schenken. De gemeentebesturen zullen, ook nadat zij op eene 
hoogere uitkeering krachtens dit ontwerp aanspraak zullen 
hebben verkregen, op eene definitieve regeling van hot vraag-
stul: blijven aandringen. Inmiddels zal een toestand van onzeker-
heid ontstaan, die aan hei; voeren van een goed financieel 
beleid niet bevorderlijk kan zijn. 

Andere leden voerden naar aanleiding van deze beschouwingen 
aan, dat, hoe wt-nschelijk eene spoedige definitieve herziening 
van het stelsel der Rijksuitkeeringen aan de gemeenten moge 
zijn, de totstandkoming daarvan zeker wel eenige jaren zal 
vorderen. De nood der gemeenten maakt evenwel onmiddellijk 
ingrijpen noodzakelijk. Reeds nu zijn er gemeenten, die, ten einde 
hare begroeting voor 1921 sluitend te maken, daarin een bedrag 
als bate uit dezen noodmaatregel hebben moeten opnemen, 
maar die desondanks zich verplicht hebben gezien als opbrengst 
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uit de gemeentelijke inkomstenbelasting eene som te ramen, 
dio een zeer zwaren druk op de bevolking legt. In beginsel 
konden deze leden zich daarom met het donkbeeld eoner nood-
regeling wel vereenigen. 

Weer andere leden zouden het juister hebben gevonden, 
indien de Regeering dit wetsontwerp niet had ingediend. Zij 
betoogden, dat de gemeenten zich zooveel mogelijk zelf moeten 
bedruipen en zich vooral in dezen tijd bij het doen van uit-
gaven tot het strikt noodzakelijke moeten beperken. Dit wordt 
door sommige gemeentebesturen al te zeer uit het oog vei-
loren. De Regecring had voorts, naar het oordeel dezer leden, 
belmoren af te wachten, in hoeverre de onlangs tot stand ge-
komen uitbreiding van het gemeentelijk belastinggebied den 
gemeenten eenige verlichting zou geven. 

Men verzocht de Regeering, aan de Kamer een gedetailleerd 
overzicht te willen verstrekken van den gemeentelijken be-
lastingdruk over de laatste drie jaren in b.v. een 50-tal ge-
meenten van verschillend type, met aanduiding van de pro-
gressieschaal der plaatselijke inkomstenbelasting en van het 
percentage, dat gemiddeld door inkomens van verschillende 
grootte in de plaatselijke inkomstenbelasting in die jaren is 
moeten worden bijgedragen. Men meende, dat de Regeering 
zich de gegevens voor zoodanig overzicht binnen zeer korten 
tijd zou kunnen verschaffen, zoodat de afdoening van uit wots-
ontworp daardoor geene vertraging behoeft te ondervinden. 

§ 2. Dat de Regeering zich aan eene principieele herziening 
van het stelsel van Rijksuitkeeringen aan de gemeenten 
voorshands schijnt te willen onttrekken, had, gelijk hierboven 
reeds in het algemeen werd uiteengezet, vele leden teleur-
gesteld. De Regeering had zich naar hunne mcening van dit 
vraagstuk, waarvan de oplossing thans urgenter is dan ooit, 
niet mogen afmaken met een beroep op de „schier onovet-
komelijke zwarigheden", die aan het vinden van eene theoretisch 
zuivere en practisch bruikbare formule zouden zijn verbonden. 
Dat de in 1903 benoemde Staatscommissie voor de gemeente-
financiën er niet in geslaagd .is eene meerderheid voor een 
bepaald, nieuw stelsel te vinden, kan worden toegegeven; 
echter hadden tal van leden dier commissie in verscheidene 
afzonderlijke nota's hunne denkbeelden omtrent het vraagstuk 
uiteengezet en deels in wetsontwerpen belichaamd. 

Van eene uitvoerige uiteenzetting, hoc onbillijk de uit-
keeringen krachtens de wet van 1897 tegenwoordig voor vele 
gemeenten werken, meende men zich te mogen onthouden. 
Do scherpe critiek, ïeeds in 1907 in het rapport der Staats* 
commissie voor de gemeentefinancien op het stelsel dier wet 
uitgebracht, heeft niet alleen hare volle waarde behouden, maar 
sindsdien, nu de wet bijkans 15 jaren verder in het verleden 
ligt, nog aan beteekenis gewonnen. Nog steels ontvangen de 
gemeenten per hoofd der bevolking eene uitkeering, verband 
houdende met de wijze en mate van plaatselijke belasting-
helling in 1896, hoewel de economische en flnancieele omstan-
digheden van tallooze gemeenten, door de opkomst van indus-
trieëii, de vestiging van eene talrijke landarbeidersbevolking 
e.d., sindsdien ingrijpende wijziging hebben ondergaan. Ge-
meénten als Rhenen, die in 1896 geen hoofdeujken omslag 
hieven en daardoor, in verband met het bepaalde in art. 7, 
lid 2 der wet van 1897, eene minimale Rijksuitkeoring 
genieten, doch thans allerminst tot de welvarende gemeenten 
mogen worden gerekend, zijn slechts de meest markante 
voorbeelden van den bestaanden misstand. Dat eene gemeente 
als het noodlijdende Etnmen f 1,45 por inwoner krijgt, terwijl 
b.v. Hilversum f 3.25 en sommige gemeenten in Friesland 
zelfs f 5 ontvangen, teekeut den toestand niet minder scheip. 
Het stelsel van bedoelde wet heeft dan ook bij de ten vorige 
jarc In de Kamer gevoerde debatten over de uitbreiding van 
het belastinggebied der gemeenten geen verdediger meer 
gevonden. 

Sommige leden brachten in herinnering, dat door het vorige 
Kabinet een wetsontwerp werd ingediend (Gedrukte Stukken 
Zitting 1915—1916, n°. 253), dat eone definitieve oplossing 


